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CONSELL DE BARRI DE L’ESQUERRE DE L’EIXAMPLE  - RESUM DELS PUNTS DE L’ORDRE 
DEL DIA I ACORDS 

14 de Desembre del 2021, a les 18:30. 

Híbrid 

Assistents 

President:  Pau  Gonzalez  regidor 
 
Comissió de Seguiment: 
Alicia Puig. Consellera GM BeComú. 
Toni Colomina. Conseller GM ERC.. 
Rut Toribio. Consellera GM PSC. 
Relació  d’entitats membre de la CdS que han assistit  
Associació Veïns i veïnes de l'Esquerra de l'Eixample 
Casal de Joves Queix 
Jardins d'Emma 
Camí Amic 
Eixample Respira 
 
Assistents: 
 
Assistència total en el moment de màxima afluència:  52 

Ciutadanes i ciutadans: 37     
Representants d’entitats: 17      
Altres (consellers, tècnics i ponents): 15   
 
Representants de les següents entitats 
Associació Veïns i veïnes de l'Esquerra de l'Eixample 
Casal de Joves Queix 
Jardins d'Emma 
Camí Amic 
Eixample Respira 
SOS Enric Granados 
Colla de gegants Esquerra Esquerdats. 
Ballets de Catalunya. 
Plataforma  Salvem l'UCB 
Huertos in the Sky. 
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Tècnics Municipals i ponents 
Imma Aguilar, tècnica de barri Esquerra Eixample 
Isabel Pagès, cap de comunicació del Districte 
Fidel González, tècnic de Democràcia  Activa. 
Tere Gómez, coordinadora territorial i convivència. 
Joan Cambronero, Gerent 
Agent Almeda Guardia Urbana 
Caporala Noelia Martinez Guardia Urbana 
Josep Mañé i Joan Gorina – Fundació Ferrer i Guàrdia 
 
Ordre del dia 

1. Benvinguda. Informe del barri 
2. Debat sobre l'estat patrimonial i de memòria del barri 
3. Torn obert de paraules 

 
1. Benvinguda  per part del regidor i la consellera al consell de barri. Informa del 
barri 

La sessió s’inicia a les 18.30 i el Regidor del Districte de l’Eixample, Pau Gonzàlez i 
consellera de Barri de l’Esquerra de l’Eixample, Alícia Puig donen la benvinguda als 
assistents i previ a la presentació de  l’ordre del dia, el regidor  informa sobre alguns 
temes/projectes: 

-Estem en el moment final del projecte superilla Barcelona  a l'Esquerra de l'Eixample. 
Han estat unes sessions molt productives entre el veïnat , les entitats i els equips 
redactors .Està previst que al mes de juny s'iniciïn les obres  dels eixos verds  de 
Consell de Cent , Rocafort i Borrell. 

  -  Final de les obres de l'espai germanetes a principis de l'any. S'han fet unes obres de 
descontaminació de les terres . 

- Refugis climàtics: S'han construït dos refugis climàtics a l'escola Llorers i Auró. En 
aquesta línia anem adaptant la ciutat a un nou escenari climàtic , i anar aprofitant els 
equipaments escolar per a obrir-los al barri en la línia de ciutat educadora.  

- Carrils bici: Estem a la fase final de redacció del projecte  del carril bici del Carrer 
Mallorca ( del Clot a Països Catalans )  i desdoblaments dels carrils bicis bidireccionals 
que han quedat obsolets com els d'Urgell  i  Villarroel i Calàbria amb Viladomat  ,  dins 
la idea de la pràctica segura de la bicicleta . 
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- Aparició del bicibus. Inici a l'Esquerra i rèplica a altres barris . Es una iniciativa de les 
entitats a la qual el Districte hi dona suport.  

-Habitatge públic: Increment de l'habitatge públic a la ciutat . En barris especialment 
densos és difícil esgarrapar metres per a construir.ne de nous. Compra mitjançant 
tempteig i retracte a Aragó i Diputació  . Estem també a la fases final de construcció 
dels habitatges dotacionals de Germanetes . En total hi haurà més de cent  a l'Esquerra  

Aposta per la educació pública : Increment de places públiques al Districte. Nou Institut 
Escola Londres ( antiga escola Sagrada Família) , i s'habilitarà l'edifici Londres- 
Villarroel, per a fer una ampliació de l'escola Mallorca amb un Institut Escola. 

Equipaments: Compra de l'antic edifici de l'editorial Gustavo Gili, serà municipal, per a 
instal·lar-hi les oficines de l'ICUB i IMEB, amb la voluntat de seguir reforçant les 
polítiques compartides de cultura i educació. El barri guanya un equipament públic, 
amb la voluntat també que quan es formalitzi la compra es faran jornades de portes 
obertes, i habilitar visites amb les entitats i poder conjugar usos comunitaris. 

Model: El proper trimestre es presentarà la proposta de ordenació final del Projecte de 
la Model .  

Intervencions dels assistents 

 Petit resum del que es farà a la Model. 

Resposta: 

El regidor respon que hem d'explicar millor el que es fa a la Model, donat que encara 
hi ha gent que demana què s'hi farà. Explica que hi va haver un procés participatiu  i la 
idea és que hi haurà un Institut Escola, pavelló esportiu, espai  de memòria , habitatge 
públic , residencia per a gent gran, espai de joves, escola bressol i espai economia 
solidaria. El proper trimestre es concretarà. 

 Antic edifici Gustavo Gili: Hi haurà espais per a usos comunitaris?  

Resposta : 

El regidor respon que  es vol  que sigui també un equipament amb usos per part del barri 
en la mesura del possible. 
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2- Debat sobre l'estat patrimonial del barri. 

La consellera de l'esquerra de l'Eixample Sra. Alicia Puig, introdueix el tema: 

 Actualment s'està duent a terme un procés de revisió del catàleg patrimonial. 
Hi ha molt patrimoni catalogat però en edificis singulars i es defensa que la 
memòria del barri també son patrimoni. Falta memòria col·lectiva que s'ha de 
treure a la llum ( s'adjunta power point) 

 A l'Eixample s'han dut a terme poc exercicis de memòria col·lectiva. 
 Objectiu del debat: 

 Presentar els edificis catalogats i com funciona al districte la 
catalogació 

 Veure quines parts de memòria social i col·lectiva que volem 
conservar.  

 Mercè Tatjer, historiadora, fa una breu  exposició sobre l'historia de l'esquerra 
de l'Eixample i els edificis amb interès històric com a introducció al posterior 
debat. 

 Es fa una presentació de l'estat patrimonial i de memòria del barri. S'adjunta el 
document. 

 Es presenta a l'empresa dinamitzadora del debat. L'objectiu és detectar  quines 
necessitats com a barri s'haurien de potenciar en memòria  a traves d'un treball 
de grups. 

L'empresa  Ferrer i Guàrdia introdueix el treball  i explica com es desenvoluparà la 
sessió. 

Intervencions assistents: 

 Guillermo Rojo, un dels temes que interessava era què passarà amb l'UCB ( 
Unió Cooperativista  Barcelonesa),  situada a la  Parròquia de Sant Isidor. Hi 
haurà espai per a parlar-ne?. Es  important també recuperar l'edifici pel barri 
no només posar una placa. 

 Veí: Demana quina posició tindrà el districte  en aquesta recuperació. La 
plataforma reclama una posició activa al Districte.  

Resposta: 

La Consellera respon  que avui s'havia de presentar el informe de patrimoni però no 
està acabat. Demana disculpes. Tot i que no està acabat, sabem que les línies cap on 
apunta aquest informe diuen  que hi haurà elements de l'edifici que s'hauran de 
protegir. Ara la propietat , que no és municipal, haurà de respectar el que digui 
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l'informe per tal de tirar endavant el projecte que s'ha pensat per a aquest espai , que 
es  un centre de recerca. No hi ha data encara per l'informe. 

El regidor  reitera les disculpes per l'informe i diu que havien d'haver començat per 
aquí. Destaca  tres elements:  

 Part patrimonial de l'edifici que podia ser enderrocat però ara ja no és 
un risc perquè hi ha elements a protegir. 

 Element de memòria: més enllà de l'edifici. 
 Districte: Un cop tinguem l'informe ens emplacem a  seure amb la 

plataforma i el consell de barri i fer un debat més localitzat. 
 

 Veïna: Gràcies per tenir en conte als veïns, però si es vol tenir en conte quina és 
la memòria a part dels veïns s'ha de tenir en conte altres  agents que es 
preocupen a l'hora de posar en valor la memòria: confederacions, fundacions 
que tenen el fons històric... S'està deixant de banda un dels tres pilars. 

Resposta: 

El Regidor respon que  si no fos per la feina que heu fet els veïns, no estaríem fent el 
debat. Mes enllà de la UCB , un  del problemes que tenim és que hem arribat tard a 
conflictes memorials  que s'han donat a la ciutat. Avui el que es pretén es fer una 
mirada en el si del barri sense voler obviar la resta d'entitats que treballen en la 
memòria. Tenim pendent poder socialitzar l'informe i fer un debat específic sobre Sant 
Isidor, intentarem incorporar les fundacions i entitats que no s'han tingut en conte. 

 Veí: A veure si el Districte pot fer pressió perquè tota la documentació que hi 
ha de la cooperativa  es tingui en conte.  Hi ha una institució  que s'ha dedicat a 
salvaguardar-la i  s'hauria de consultar que és  la Fundació Roca Galés  

 Veïna: En el barri hi ha un exemple, Golferichs, que es va salvar per la pressió 
veïnal i també era d'un privat. 

S'inicia la dinàmica, amb l'abandonament per part de la plataforma UCB, amb la qual 
cosa es fa un grup de treball amb les persones presents a la sala, i un altre amb les 
persones que s'han connectat via telemàtica. 

El resultat del debat és el següent: 

A) Edificis amb catalogació patrimonial. 

- Nivell A. Bé Cultural d’Interès Nacional:  

o Edifici de la Universitat de Barcelona. 
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o Edifici d’habitatges al carrer Rosselló, 36. 

 

- Nivell B. Bé Cultural d’Interès Local: 

o Companyia de Gas Lebon. 

o Foment d’Obres i Construccions. 

o Casa Pons i Trabal. 

o Facultat de Medicina. 

o Casa Sayrach. 

o Casa Joan Rabaseda. 

o Casa Cairó, Casa R. Sala. 

o Casa Jeroni Granell. 

o Claustre de Jerusalem, Col•legi Sant Miquel. 

o Casa Conrad Roure. 

o Casa Torres Germans. 

o Edifici Astòria. 

B) Debat en grups 

Grup virtual: 

- Propostes per incorporar al catàleg municipal: 

o Editorial Gustau Gili (catalogar). 

o Escola Industrial (catalogació de tot el recinte, no només de la part edificada). 

o Escola Mallorca (catalogar). 

o Hospital Clínic (catalogar). 

o Mercat del Ninot (augmentar el nivell de catalogació). 

o Edifici de la Solidaritat (catalogar) 
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- Propostes d’elements amb valor històric que cal difondre: 

o Punts d’interès de memòria històrica d’antics comerços o gremis com els 
drapaires o les lleteries. 

o Recull de la memòria històrica oral del recinte de l’Escola Industrial. 

 

Grup presencial: 

- Propostes per incorporar al catàleg municipal: 

o Escola Industrial (catalogar com a categoria A i garantir la protecció de tot el 
recinte). 

o Hospital Clínic (catalogar). 

o Casa Segarra (catalogar). 

o Fàbrica Lehmann (catalogar). 

o Convent de les Serves de Maria (catalogar) 

o Unió cooperativista de Barcelona (catalogar) 

 

- Propostes d’elements amb valor històric que cal difondre: 

o Recorregut per la memòria de persones històriques del barri. 

o Recorregut per la memòria fabril del barri. 

o Recorregut per la memòria del món editorial del barri. 

o Identificar i difondre la seu de Solidaritat Obrera. 

o Difondre el parc de l’Escorxador a la biblioteca Joan Miró. 

o Recuperar la memòria de les lluites veïnals que han transformat el barri. 

o Realitzar un monogràfic de l’Edifici Estel. 

 

- Propostes que no han aconseguit el consens del grup: 

o Garatge Internacional: debat sobre si catalogar-la o fer-ne difusió. 
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o Cases Coll i Portabella de la Gran Via: debat sobre si augmentar el nivell de 
catalogació a B o mantenir-se en el nivell C. 

 

C) Propostes de consens 

- Propostes de consens per a incorporar al catàleg patrimonial: 

o Casa Segarra; carrer de Provença, 185. 

o Convent de les Serves de Maria; carrer d’Enric Granados, 16. 

o Edifici de l’Hospital Clínic; carrer de Villarroel, 170. 

o Mercat del Ninot, carrer de Mallorca, 133. 

o Escola Mallorca, carrer de Londres, 64. 

o Edifici de la Solidaritat; carrer Villarroel amb carrer del Consell de Cent. 

o Recinte Escola Industrial; carrer del Rosselló, 101. 

o Editorial Gustau Gili; carrer del Rosselló, 87-89. 

o Unió Cooperativista de Barcelona, carrer Urgell, 176. 

o Fàbrica Lehmann; carrer del Consell de Cent, 159. 

- Propostes de consens d’elements amb valor històric que cal difondre: 

o Recull de memòria històrica oral (grup Recinte Escola Industrial). 

o Recuperació vies fluvials. 

o Punts d’interès: drapaires i lleteries (memòria històrica). 

o Identificar espais on van viure persones destacades del barri. 

o Recorregut per la memòria fabril del barri. 

o Reconeixement dels espais editorials històrics del barri. 

o Identificació de la seu de la Solidaritat Obrera. 

o Difondre el Parc de l’Escorxador a la Biblioteca Joan Miró. 

o Recuperar la memòria de la Caserna d’Alfons XIII. 
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- Propostes que no han aconseguit el consens del grup: 

o Garatge Internacional; carrer de Calàbria, 107 (debat sobre si catalogar-la o fer-
ne difusió). 

o Cases Coll i Portabella; Gran Via de les Corts Catalanes, 449-451 i 481 (debat 
sobre si augmentar el nivell de catalogació a B o mantenir-se en el nivell C). 

D) Annex. Mapificació de les propostes. 

Rosa: Edificis actualment amb catalogació patrimonial A i B. 

Verd: Propostes de consens per a incorporar al catàleg patrimonial. 

Blau: Propostes de consens d’elements amb valor històric que cal difondre.                                      
Groc: Propostes sense consens del grup.  
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3. Torn obert de paraules 

Rosa Jané SOS Enric Granados:  

 Si no cuidem als veïns, quedaran les cases sense vida. 
 Avui s'han aprovat les normatives de terrasses i la ciutat no serà per als veïns.  

Adela Martinez , Huertos in the sky: 

 Informa del projecte Huertos in the sky , per tal de trobar espais per a cobertes 
verdes i horts urbans en terrats . Informa del web 

Veïna: 

 Es poden fer rutes per espais verds del barri. 

Jose Eixample Verd i Viu: 

 com estan els pressupostos participatius? 

Resposta: 

SOS Enric Granados:  

 Els hi dona la raó  
 Arrel d'una reunió amb l'anterior regidor es va fer una suspensió de llicencies 

per no incrementar un espai saturat i s'ha incrementat l'activitat inspectora i 
sancionadora. 

 Avui s'ha aprovat poder consolidar que la calçada sigui un espai per habilitar 
terrasses allà on es pugui, i que en zones saturades no es puguin consolidar les 
ampliacions  si no més aviat reduir el que hi ha. Es seguirà mantenint la pressió 
inspectora. 

Pressupostos participatius: 

 S'està accelerant la redacció dels projectes i concreció dels mateixos amb la 
ciutadania.  

SOS Enric Granados: 

 Hi ha una moratòria de les llicencies a partir del 30/4 per un any, amb la 
condició d'entrar en el pla de treball del pla d'usos quan i hi intervindrem els 
veïns? 
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 Hi ha una ordenança del 2028 contempla horaris desmesurats ( tres de la 
matinada) . 

Joan Vey 

 No hi ha informació de la model. La que hi ha és dins, però hauria de ser més 
visible. La gent del barri ha d'estar informat. 

Respostes 

Enric Granados: S'aturen les llicencies noves i dona temps per a treballar pal d'usos. 
Febrer primera proposta per a compartir i treballar. S'han instal·lat sonòmetres per a 
mesurar els sorolls. Agraeix als equips tècnics la feina que s'està fent. 

Model: S'ha de posar la informació de forma més visible. 

Xavier Riu: Demana si en els nous eixos verds, també hi haurà  una proposta de les 
terrasses. 

Veïna : Demana si hi ha alguna data concreta per a poder tenir l'informe de patrimoni? 

Respostes 

Regidor:  No hi ha data. Es posarà en contacte amb patrimoni. Quan l'informe arribi al 
Districte  es compartirà amb els veïns i veïnes. 

 
Sense cap altra qüestió es dona per finalitzada la sessió. 

 

 
La secretaria del Consell 
 
 
 
Imma Aguilar 
TdB Esquerra Eixample 
 
 
 
Barccelona, 15 de febrer del 2022. 


